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ABSTRACT 

This study aims to finding out the role of the perceived quality of work and training contexts 

in work-linked training programs, on the construction of apprentices' identities and 

professional trajectories. It fits into the theories of career construction, those of Savickas 

(2005) and Blustein (2006) and theories on identity development, including that of Berzonski 

(2003). We intend to explore the influence of family contexts and training on future intentions. 

In this poster, we develop the elements concerning the links between the perceived quality of 

the work and training contexts, and the feeling of well-being, self-realization and intentions of 

career pursuit. A mixed qualitative and quantitative method is used. In the first qualitative 

phase of the study, we conducted individual semi-structured interviews in an exploratory 

perspective to study the condition of apprenticeship in business and training in apprentice 

training centers of the construction. The presentation of the poster will focus on the analysis 

of the first interviews and should highlight some important elements in the work contexts on 

the feeling of well-being and career prospects. 

 

KEYWORDS  
identity development, career development, employability, wellbeing at work, performance 

indicators. 

 

RÉSUMÉ  

Cette étude vise à identifier le rôle de la qualité perçue des contextes de travail et de 

formation dans le cadre des formations en alternance, sur la construction des identités et des 

trajectoires professionnelles des apprentis. Elle s’inscrit au sein des théories de la 

construction de carrière, celles de Savickas (2005) et de Blustein (2006) et aussi de théories 

sur le développement identitaire, notamment celle de Berzonski (2003). Nous avons 

l’intention d’explorer l’influence des contextes familiaux et de formations sur les intentions 

d’avenir. Nous développerons dans ce poster les éléments concernant les liens entre la qualité 

perçue des contextes de travail et de formation, et le sentiment de bien-être, de réalisation de 

soi et les intentions de poursuite de carrière. Une méthode mixte qualitative et quantitative est 

utilisée. Dans la première phase qualitative de l'étude, nous avons réalisé des entretiens semi-

directifs dans une perspective exploratoire pour étudier la condition d'apprentis en entreprise 

et en formation dans les centres de formation d'apprentis du bâtiment. La présentation du 

poster portera sur l’analyse des premiers entretiens réalisés et devra mettre au jour certains 

éléments importants dans les contextes de travail sur le sentiment de bien-être et les 

perspectives de carrière. 
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